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Á biotechnika jelene, 
joroje 

Láng István Szegeden — Megbeszélések 
tudományos kérdésekről 

N a g y L á s z l ó f e l v i t e l e 

Láng István a Kalmár László Kibernetikai Laboratórium géptermében 

Tegnap, csütörtökön Sze- ciós bizottság elnöke adott miszer-termelés és a ta la j -
gedre látogatott Láng István "rövid tájékoztatást a regio- termékenység fokozásával 
akadémikus, a Magyar Tu- nális jellegű szervezet mun- foglalkozó elképzelések: 
dományos Akadémia fót i t - kajáról . Beszámolt arról. Szegedi programjának be-
kára. A vendéget délelőtt a hogy elsődleges céljuk a fejezéseképpen Láng István 
megyei pártbizottság szék- biotechnikai kutatások és a ellátogatott a JATE mikro-
házában Szabó Sándor, az gyakorlat szorosabb kap-, biológiai tanszékére, ahol 
MSZMP Csongrád Megyei csolatának megvalósítása, s Ferenczi Lajos tanszékveze-
Bizottságának első t i tkára, a dél-alföldi régióban vég- tő egyetemi tanár tájékoz-
valamint Koncz János. a zeft munka mindenekelőtt ta t tá az itt l'olyó munkáról, 
megyei pártbizottság t i tkára azokra a megoldatlan ker- Látogatásának befejezésével 
fogadta. Megbeszéléseket désekre koncentrál, ame- a Magyar Tudományos Aka-
folytattak időszerű tudo- lyek a jövőben nagy hatást démia főti tkára visszauta-
mánypolitikai kérdésekről, a gyakorolhatnak a közvetlen z o t t Budapestre, 
megyében folyó tudományos termelésre is. Az úgyneve-

következő zett biomassza-kutatások te-
r ü l e t é n k ü l ö n ö s e n jelentős 

Az európai kulturális fórum 
befejezte plenáris ülését 

A munka zárt üléssel folytatódik 
A részt vevő országok nyi-

tó felszólalásaival folytatta 
munkájá t az európai kultu-
rális fórum csütörtökön, a 
Budapest Kongresszusi Köz-
pontban ö t küldöttség is-
mertet te ál láspontját a kul-
turális együttműködés kér-
déseiben: Belgium, Olasz-
ország, Málta, a Szovjet-
unió, valamint az UNESCO 
képviselője. 

A fórum második napi-
rendi pont ja keretében a 
keddtől csütörtökig tartot t 
nyílt plenáris üléseken 33 
európai ország, valamint az 
Egyesült Államok és Ka-
nada delegátusának beszé-
de hangzott el. 

RÓBERT VAES 
nagykövei, a belga kül-
döttség vezetője ar ra hív-

ta fel a figyelmet, hogy a 
budapesti tanácskozás a 
helsinki folyamat ú j voná-
saként további lerületet — 
a kul túrát — kapcsol be 
a földrész országai között 
tíz éve elkezdődött párbe-
széd folyamalába. Emlé-
keztetett a r ra is, hogy or-
szága, bár területét tekint-
ve kicsi, maga is gyűjtőhe-
lye és találkozási pontja az 
európai kul túrának, sokszor 
adott otthont hazájukból tá-
vozni kényszerült nagy mű-
vészeknek és tudósoknak, 
emellett kul túrá ja is több 
nemzetiségű. 

Belgium — fejtet te ki a 
nagykövei kormánya fel-
fogását — ügy látja, hogy a 
helsinki záróokmány alá-

nem mindenben igazolta a 
kezdeti várakozásokat, a zá-
róokmány betűjét és szel-
lemét nem minden aláíró 
tar t ja tiszteletben. . 

GIULIO TAMAGNINI 
nagykövet, Olaszország kép-
viselője csatlakozott ahhoz 
a véleményhez, amelyet a 
tanácskozás első napján 
Luxemburg képviselője fe j -
tett ki a nyugat-európai kö-
zösség nevében. Reményét 
fejezte ki, hogy az emberi 
jogokról tartott ottawai ta-
nácskozás — mint fogalma-
zott — csalódást keltő ered-
ményei után a budapesti 
kulturális fórum előbbre vi-
szi a helsinki folyamatot. 

irása óta eltelt tíz esztendő (Folytatás a 2. oldalon.) 

Összegezés - építőtáborokról 
Padokban ülnek, tanulnak, 

a diákok, s talán már el is 
felejtették, dolgoztak is a 
nyáron, építőtáborokban. 
Különben e nyári elfoglalt-
ság, a tábori munka, termé-
szetrajzát — hiába a 28 esz-
tendős múlt —, igen nehéz 
körvonalazni. Mert minden 
örömteli vakáció, ami vé-
gülis a r r a való, hogy vál-
tozatos szórakozást, kikap-
csolódást adjon az iskolá-
soknak, ú jabban építőtábor 
ügyben is eltér a szokásos-
tói. De vegyük kél jellem-
zőjét. Övezze tisztelet a t á -
borost, amiért önként áldo-
zott szabad idejéből gyü-

kutatásokról. a 
t e r v i d ő s z a k r a v o n a t k o z ó k u 
látási tervekről és a külön- kutatásokat végeznek, s té-
böző országos kutatási prog- máik között szerepel a vi-
ramokba való bekapcsolódás zek biológiai egyensúlyá-
módozatóiról. Ezután a vá- nak helyreállítása, a nö-
rosi pártbizottságon Székely vénynemesítés, az állat-
Sándor első t i tkár tájékoz- egészségügy és a nitrogén-
tatta az Akadémia főt i tkárát termelő baktériumok neme-
a szegedi kutatóintézetek sítése is. 
tevékenységéről, a jelenlegi Láng István röviden tá-
munkáról, és a tudományos jékoztatta a bizottságot ar -
élet fejlesztésének lehetősé- ról, hogy a biotechnika te-
geiről, ma jd Láng István riiletén milyen, a jövöt 
Székely Sándor társaságá- nagymértékben befolyásoló 
ban találkozott a József irányzatok vannak kialaku-
Attila Tudományegyetem lóban. Elmondta: van el-
vezetóivel, Leindler László képzelés arról, hogy a VIII. 
tudományos rektorhelyettes- ötéves tervben a biotechni-
sel és Anderle Adómmal, az kában központi gazdaságfej-
egyetemi pártbizottság t i t - lesztési program induljon, 
kárával, akikkel többek kö- melynek célja az, hogy a 
zött az egyetemi biológus- következő hosszabb időszak 
képzés kérdéseiről is tá r - igényeihez alkalmazkodva 
gyalt. Láng István ezután nagyobb hatást gyakoroljon 
Székely Sándorral ellátoga- a hazai ipari s t ruktúra át-
tot t az egyetem Kalmár alakítására. Alapozni kíván 
László Kibernetikai Labora- a biológiai iparok fejlesz-
tóriumába, ahol Matievics tésében a mezőgazdaságra 
István igazgatóhelyettes és és az élelmiszeriparra épp-
Hantos Zoltán tudományos úgy, min t a gyógyszer- és 
munkatá rs muta t ta be a fő- vegyiparra és a mikrobio-
t i tkárnak a laboratóriumot, lógiára. A következő évek 

Délután Láng István a feladata lesz. hogy a konk-
Szegedi Akadémiai Bizott- ré t célokat és tennivalókat 
ság székházában a Csongrád kidolgozza, az országos kö-
megyei biotechnikai koor- zéptávú kutatásfejlesztési 
dinációs bizottság kibőví- terv programjai között pe-
te t t ülésén vet t részt, ahol dig a biológiai a lapkutatá-
jelen volt Székely Sándor sok fejlesztésén kívül a me-
és Koncz János is. Grassely zőgazdaságban és az iparban 
Gyula, a SZAB elnöke kö- alkalmazott biotechnológiai 
szöntötte a főtitkárt, m a j d eljárások, a gyógyszer- és 
Barabás Zoltán, a koordiná- növényvédő szerek, az élei-

Szeged élelmiszer-
gazdaságáról 

Tájékozódás, eszmecsere 
A Szeged városi pártbi- ve/.ményeket tartalmazó, a 

zottság meghívott jaként teg- napokban meghirdetendő, 
nap. csütörtökön Kovács kiegészítő intézkedések.. A 
Imre, az MSZMP KB gaz- termékkorszerűsítést tovább 
daságpolitikai osztályának kell folytatni, a minőségnek 
helyettes vezetője ismerke- nem lehet mércéje, hogy a/.t 
dett városunk élelmiszergaz- belíöldro vagy exportra 
daságával. Délelőtt az Ál- szánják-e. A szűkös fejlesz-
lami Gazdaságok Szakszol- tósek közül elsőbbséget él-
gálati Állomását, majd a veznek majd a magasabb 
Szalámigyár és Húskombinát feldolgozottsági fokot, piac-
rekonstrukcióját tekintette képesebb árut biztosító be-
meg. Délután a Technika ruházások. A források zö-
Házában a szegedi és kör- mét azonban a belső tórtó-
nyéke termelőszövetkezeteik lékokból kell fedezni. Fel-
és az élelmiszeripari üze- értékelődik a hozzáértő gaz-
mek Oktatási & Kutató In- d ű s á g i vezetés szerepe, a 

Í a T o S r Előadásában v t tudás. tapasztólat 
zoltó az élelmiszergazdaság hasznosításának igenye. 
helyzetét és feladatóit. Ki- A konzultáció a lkalmat 
emelte, hogy az élelmiszer-1 adott a r ra is, hogy a szabá-
termelés és feldolgozás az lyozás egyes részletkérdései-
utóbbi években felmerült ről, amely egy-egy vállalat 
nehézségek ellenére is sike- gazdálkodását meghatároz-
resnek mondható. A hato- za, a szakemberek is vé-
dik ötéves terv célkitűzéseit leményt nyilvánítsanak. Nem 
ez az ágazat valósította csak kétséges, hogy ezeket a jel-
meg az eredetileg tervezett zéseket a felsőbb szintű ve-
mértékben. Ennek az agrár - zetés komolyan mérlegeli, 
politikának határozott foly- hisz a sertéstenyésztést tá-
tatását ad ják a közelmúlt- mogató. hamarosan érvény-
ban elfogadott ú j szabály- be lépő rendelkezések 15 ha-
zák, illetve a további ked- eonló indíttatásúak. 

mö 1 csszü re tre, útépítésre, 
kukorica címerezésre. kapá-
lásra, nagyvárosi parkok 
szépítésére, csa torn á zás ra, 
heteket. Jóllehet nem ingyen 
dolgoztak, a tábori keresetek 
sokkal alacsonyabbak voltak 
1985 nyarán is az egyéb 
diákjövedelmi forrásoknál. 
Az érintettek mesélhetnének 
arról, a munkán kívül mi-
lyen egyéb elfoglaltságok 
vár ták őket: tetszeltek-e az 
úgynevezett szabadidős prog-
ramok. Egy építőtábor ak-
kor és csakis akkor teljesíti 
funkcióját, ha munkában és 
azon kívül is gondoskodik 
lakóiról. 

A megye ifjúsági vezetői 
t e g n a p i , c s ü t ö r t ö k i ü l é s ü k ö n 
mindezeket nem is forszíroz-
ták, egyebekben annál in-
kább vitáztak. Csak helye-
selni lehet, ahogy maguk is 
sürgették, szűnjék meg a 
sok ba j t okozó mennyiségi 
szemlélet. Változott a nép-
gazdaság igénye, egy pár éve 
kevesebb 1 diák munká já r a 
tar tanak igényt. Ez a jelen-
ség kitartó, így a szervezők-
nek igen rugalmasan kell 
intézkedniök: Talán ezért is 
tették nagyító a lá a szer-
vezés krónikus gondjait . 
Például azt, hogy hogyan 
verbuválódott Csongrád me-
gyéből a két és fél ezer tá-
boros. (Idén kevesebben, 
mint tavaly.) Eszerint a f e -
lelősök, a KISZ-bizottság és 
az iskolák még mindig nem 
találták meg a leghatáso-
sabb és legegyszerűbb mód-
ját közös munkájuknak. Pe-
dig minden tantestületben 
dolgoznak KISZ tanácsadó 
tanárok, akik az osztályfő-
nökökkel mozgósítónak. Csak 
nem elég gyorsan. A gyere-
kek jelentkezési lapjai idén 
is késtek, viszont még a 
nyáron — tehát időben — 
egy rádióban is elhangzott 
riportból kiderül t : néhol 
kötelezővé tették az egyéb-
ként szigorúan önkéntes tá-
bori munkát . Helytelen vol-
na általánosítani, de akad-
tak iskolák) ahol a gyerekek 
nem is tudták pontosan, 
hová jelentkezhetnek, milyen 
munkára . Dánszentmiklóson, 

Etyeken, Pécsett, Hódmező-
vásárhelyen, Fonyódon, Bu-
gacon, Budapesten, Zala-
egerszegen, mondhatnánk az 
ország minden tá ján dolgoz-
tak megyei diákok. Bizony-
r.yal örültek volna, ha ta-
pasztalhatják iskolájuk gon-
doskodását, törődését. Ám 
mint a KISZ-es szervezők 
szóvá tették, egyetlen egy 
iskola igazgatójáról tudnak, 
aki meglátogatta d i á k j a i t . . . 

Gond volt a gyerekek 
utaztatása is, mert hiányoz-
lak a csoportok mellől a 
kísérő tanárok. Természete-
sen kritika nemcsak iskolá-
kat ért. Az építőtáborok 
megyei tapasztalatairól ké-
szült tájékoztató arról is 
említést tett, milyen hibá-
kat követtek el a KISZ-
esek. Hogy jövőre kevesebb 
probléma legyen, egy kiad-
vány megjelentetését terve-
zik. Ez tar talmazná az épí-
tőtáborokról való általános 
tudnivalókat — úgy látszik, 
nem ár t fölfrissíteni azokat 
sem —, meg a munkáltatók 
konkrét Igényeit is. Nagy 
példányszámban terjesztik 
majd, hogy sok diák for-
gathassa. Akiknek jelentke-
zését elfogadták, azokat jö-
vőre közvetlenül értesíti a 
megyei K l ^ - b i z o t t s á g . 

Somogy, Borsod, Szolnok 
és Szabolcs megyei közép-
iskolások jöttek dolgozni 
Csongrád megyébe. Róluk a 
helyi KISZ-bizottságok gon-
doskodtak, munkájukról is 
azok készítenek értékelést. 
A Csongrád megyei, szegedi 
középiskolások teljesítették 
(igen jó munkával) a gaz-
daságok igényeit. A KISZ 
KB újí tásai — ezek közé 
tartozott a Tolbuhin sugár-
úti szakmunkásképző inté-
zetben létesített építőtábori 
hotel — eredménnyel ke-
csegtetnek. A tervek szerint 
ez jövőre is vá r ja olcsó 
szállással, reggelivel a diá-
kokat. 

A megye klubmozgalmá-
ról való tudnivalókat I s 
megtárgyalta tegnap a KISZ 
Csongrád Megyei Bizottsága. 

M. E. 


